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Kedves Tagtársunk!

Engedj meg pár gondolatot a VDSzSz
Szolidaritás XXIV. Küldöttgyűlésére
készülve. 
A vasúti felsővezetékbe a magasfeszültség
különböző alállomások-ról érkezik, és a
különböző alállomások által kiszolgált
szakaszokat egy rövid, feszültségmentes
rész választja el egymás-tól. Ezt hívjuk
fázishatárnak, ami afféle átmenet a két
szakasz között, ahol a vontatójárműveket
is ki kell üzemelni, adott esetben az
áramszedőt is le kell ereszteni,
máskülönben zárlat keletkezik. A
folytonos haladás vasutas szinonimája. 

A nagy vasúti csomópontok közelében több is van belőle,
más, kevésbé frekventált területeken csak sok kilométerre jut
egy-egy. Érthető, hiszen a csomópontokon a nagyobb
forgalom – és a nagyobb áramfelvétel miatt – több alállomás
gondoskodik a továbbhaladást garantáló magasfeszültségről.
Szakszervezetünk az elmúlt években számos csomóponton –
és ennek megfelelően több fázishatár alatt – is áthaladt. 



A fázishatár egyet jelent a változással, a fejlődéssel: az egyik
szakaszból csak ennek révén juthatunk át a következőbe.
Hosszú – legalábbis számunkra mindenképp hosszúnak tűnő
– szakaszon, időszakon vagyunk túl, amikor számtalan
nemtelen támadás érte szakszervezetünket a VDSzSz
Szolidaritás egyes korábbi tisztségviselői részéről, akik
képtelenek voltak belenyugodni ebbe a változásba, elfogadni
a Küldöttek döntéseit.

Úgy vélem, hogy az elmúlt években a legfontosabb
fázishatáron vagyunk túl: a bizalomépítésen. A korábban
megtépázott bizalmat sikerült újra felépítenünk. Sok
székfoglaló kezdődik úgy, hogy az érintettek bizalmat kérnek
önmaguknak az őket megválasztani hivatott testületektől,
pedig a bizalmat csakis kiérdemelni lehet. A fázishatár
változást hozott, szakszervezetünket immár a stabilitás
jellemzi. Az eltelt nyolc évben költségvetésünket is új
alapokra helyeztük, a VDSzSz Szolidaritás vagyonát
megőriztük, sőt, folyamatosan gyarapítjuk. Gazdálkodásunk
kiegyensúlyozottá vált, miközben folyamatosan bővítettük
szolgáltatásainkat is. Csapatként, sőt: közösségként,
összehangoltan működünk tagságunk érdekében, és
döntéseinkbe a legszélesebb körben igyekszünk tagtársainkat
is bevonni. Erre szolgálnak tagozataink is, amik a szakmai
viták végén kijelölik számunkra a követendő utat: mit
képviseljünk a munkáltatóknál, és mi számukra az igazán
fontos. Kezdettől tartottuk magunkat ahhoz, hogy ne az
elnök vagy az elnökség határozza meg, hanem Ti, hogy mi a
teendő. És nekünk a központban, a területi irodákon
kötelességünk a számunkra kijelölt cél elérését minden
erőnkkel szolgálni. 

Nehéz – ha lehet így fogalmazni: történelmi – időket élünk.
Az elmúlt időszakban több tagtársunkat, tisztségviselőnket,
barátunkat, családtagunkat is elvesztettük, a személyes
tragédiákon túl annyi vigaszunk lehet, hogy a nehézségek
ellenére elmondhatjuk: a MÁV-csoportnál megőriztük a
munkahelyeket. 

A jelenlegi helyzet a munkakörülmények-
re és a keresetek alakulására is negatív
hatást gyakorol, ezek enyhítésére pedig
konkrét lépéseket tettünk, így került
többek között sor a hároméves bérmeg-
állapodás 2023. évre vonatkozó fejeze-
tének újranyitására is, aminek során az új
tulajdonos hathatós támogatására is
számíthattunk. Ha csupán a két legna-
gyobb vállalatra szorítkozunk, elmondha-
tó, hogy az átlagkereset 2019 és 2022
között a MÁV-nál 366 ezer forintról 495
ezer forintra, a MÁV-Startnál 401 ezer
forintról 560 ezer forintra emelkedett, de
a többi társaságnál is arányaiban hasonló
növekedés történt.
 
Müller Péter szerint a tartósság titka a
folyamatos megújulás. Nem elég beérnünk
azzal a tudattal, hogy a közösségi
közlekedésben a vasút szerepe folyamato-
san erősödik, és a klímaváltozás miatt a
kötöttpályás közlekedésé a jövő. Ahhoz,
hogy fennmaradjunk, szükségünk van a
folyamatos megújulásra, és ezt a fiatalok
jelentik, akikből később a VDSzSz
Szolidaritás tisztségviselői lehetnek.
Törekednünk kell megtartásukra is, dacára
annak, hogy ebben a korosztályban jelen-
tős a fluktuáció. 

A vasút – és ebből következően
szakszervezetünk – jelenlegi korfája
leginkább egy csenevész törzsű, de óriási
lombozatú tölgyfához hasonlít. A
vasutasság átlagéletkora folyamatosan
emelkedő tendenciát mutat, így másik
meghatározó feladatunk, hogy a meglévő,
korosodó tagtársainkra fokozott figyelmet
fordítsunk, akik romló egészségi állapota
indokolja a munkáltatói szűrőprogramok
kiterjesztését. 



A lehetőség persze nem elég, élni is tudni
kell vele, ezért szükséges ösztönöznünk,
hogy tagtársaink minél nagyobb számban
vegyenek részt ezeken, és a feltárt
egészségi gondok, bajok végére járjanak.
De addigis, a közeljövőben egyre
hangsúlyosabban érhető majd tetten az
egészségük megromlása miatt eredeti
munkakörük betöltésére alkalmatlanná
váló tagjaink problémája, aminek megol-
dása szintén ránk vár.
Úgy látom, a vasútnak most van tíz jó
éve. Hogy ez a 10 év meghosszabbítható
lesz-e legalább ugyanennyivel, vagy még
többel, az ennek a tíz évnek a tétje. És a
tét nem kevés: a magyar vasút képes lesz-
e elérni a nyugati vasúttársaságok szintjét,
vagy megreked, és ez a munkavállalók
oldaláról legalább annyira fajsúlyos
kérdés, mint a munkáltatók részéről. A
súlyos létszámhiány jelenleg szinte az
összes munkakört érinti, a vasutasok
pedig ettől még inkább leterheltté válnak,
és ez ismét az egészségük rovására megy.
Hiába a toborzás, a vállalatok sok esetben
már most is a működésképtelenség hatá-
rán egyensúlyoznak, a létszám feltöltése
sokszor gyakorlatilag lehetetlen kihívás
elé állítja a vasutat. 
Tíz év elteltével kisebb létszámmal
működő, ám a digitalizáció és műszaki
megoldások magasabb szintjére lépő
vasutat vizionálok. Ezzel kapcsolatban a
jó hír az, hogy csoportos létszámleépítés-
re nem kell készülni, sem a következő tíz
évben, sem később. 

Ugyanakkor az elkerülhetetlen műszaki fejlesztések által
szükségszerűen kiváltott munkavállalókról való gondoskodás
húsbavágó feladatunk lesz annak érdekében, hogy tagtársaink
anyagi veszteség nélkül, méltó körülmények között,
megelégedettségben dolgozhassanak tovább a vasútnál. 
Szakszervezetünk idén lesz 34 éves. Nagy utat tettünk meg
1989 óta, sok fázishatáron vagyunk túl. Voltak
nézeteltéréseink, voltak vitáink is, szép számmal akadtak
kilátástalannak tűnő, rendkívül nehéz időszakok is, és igen:
voltak eredményeink is, szerencsére, nem kevés számban.
Ilyeneket megéltünk a munkáltatóknál egy-egy konzultáció
lezárásakor, rosszabb esetben a bíróságokon. Elmondhatjuk,
hogy ezen a téren sincs szégyellnivalónk: a nagy jelentőségű
ügyekben sikeres csatákat vívtunk.
Nincs kétségem, hogy – nehéz helyzetekből és azok
megoldásából – bőven lesz részünk a jövőben is. Egy
megoldás keresésében igazi közösségként működve azonban
egészen biztosan sikerül megtalálni azt, ami szakszervezetünk
tagsága érdekének megfelelő.  

34 év áll mögöttünk: egy ember életében ez a megállapodott-
ság időszaka. A pszichológusok szerint a jellem – vagy
esetünkben nevezhetjük szervezeti morálnak is – 30 éves
korig megy át a legjelentősebb változásokon, 35 éves
korunkra stabilizálódik. Ez azt jelenti, hogy pontosan tudjuk,
mit tartunk fontosnak, és hogyan valósítsuk meg azt: én azt
gondolom, hogy a 34 éves VDSzSz Szolidaritás ereje abban
rejlik, hogy bizalommal közösen, együtt képesek vagyunk,
képesek leszünk végrehajtani az előttünk álló feladatokat,
célokat, sikerül átküzdeni magunkat a ránk váró fázishatáro-
kon, ami után ismét biztosított a folytonos haladást, fejlődést
garantáló magasfeszültség.
Mert ahogy azt az embert próbáló pandémia során is
gyakran mondogattuk: együtt sikerülni fog! 

Halasi Zoltán, elnök

I M P R E S S Z U M  

HALASI ZOLTÁN
F E L E L Ő S  K I A D Ó

Megjelenik 4.300 példányban,
kiadja a VDSzSz Szolidaritás

HUSZTA KRISZTIÁN
F Ő S Z E R K E S Z T Ő ,  T Ö R D E L Ő S Z E R K E S Z T Ő

1146 BUDAPEST, THÖKÖLY ÚT 172.
INFO@VDSZSZ.HU
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A nehézségekkel teletűzdelt elmúlt négy esztendőt a VDSzSz
Szolidaritás sikeresen teljesítette, ezért továbbra is igazodási
pont a hazai szakszervezeti mozgalomban, a vasút világában
és az érdekképviseleti oldalon egyaránt. Bár a Covid-válságot
közvetlenül követő háborús krízis által okozott problémák
soha nem látott helyzet elé állították a vasutasságot, így
bennünket is, sikerült megoldani, csillapítani ezeket.
 
Az elmúlt ciklus alatt – a legutóbbi időkig – ugyan nem volt
sem a közlekedésnek, sem a vasútnak pántlikázott szaktárcája
a kormányzati struktúrában mégis a közösségi közlekedést és
a MÁV-csoportot érintően fontos döntések születtek.
Folytatódott a közösségi közlekedés integrációja, ami a
MÁV-Volán-csoport technikai létrehozásában csúcsosodott
ki, és várhatóan a MÁV-HÉV MÁV-Startba olvadásával
zárul. Emellett továbbra is maradt a kérdőjel a GYSEV sorsát
illetően. 

A közösségi közlekedés feladatmegosztás-
ára vonatkozóan is született döntés, mely
szerint a kormányzat a közúti személy-
szállításnak a ráhordó, míg a vasúti
személyszállításnak a távolsági, törzsháló-
zati utastovábbítás szerepét szánja. A
vasúti belföldi közforgalmú személyszállí-
tás piacnyitása 2030-ig nem történik meg,
de ez a derogáció végső időpontja, attól
kezdődően szabad lesz a vásár a
vasútvállalatok számára. A nemzetközi
desztinációkban már megjelent egy piaci
szolgáltató, népszerű járatokat üzemeltetve
különösen a nyári szezon alatt. Ez még
nem gyakorolt jelentős hatást a vasúti
munkaerőpiacra, de ez a jövőben foko-
zódhat. 

Ezúton kívánok
minden
tagtársunknak és
vasutasnak a
VDSzSz
Szolidaritás
nevében
eredményes,
sikerekben,
szeretetben gazdag
boldog új évet!
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A munkaügyi kapcsolatok tekintetében
szinte szóról-szóra megismételhetők az
előző négyéves beszámolóban írottak,
azaz: „A munkaügyi kapcsolatok
színvonala a MÁV-csoporton belül nem
volt egyenszilárd”. A MÁV Zrt-nél 2018-
ban, majd 2022 őszén történt elnök-
vezérigazgató váltás, míg a humán terület
2020-ban kapott új vezetőt. Ezek a
személycserék nem okoztak fennakadást
a mindennapi munkamenetben, nem úgy,
mint a MÁV-Startnál 2021 őszén történt
vezérigazgató váltás.
A MÁV-Startnál általánosságban érzékel-
hető tendencia volt a munkaügyi
kapcsolatok jelentős mértékű romlása, az
együttműködés elnehezülése, a megálla-
podások helyett a munkáltató egyoldalú
megoldásokra való törekvése. Ennek
hátterében jellemzően a vállalat
elsőszámú, vagy egyéb magas beosztású
vezetőinek a munkavállalókkal és a
munkavállalói érdekképviseletekkel
kapcsolatos, kimondottan negatív attitűd-
je állt, amit csak részben tudott
ellensúlyozni a MÁV-nak és leányválla-
latainak körében az egyre hangsúlyosabb
integráció, a csoportszintű működés
irányába való elmozdulás. Mivel a
bértárgyalások súlypontja a vállalati
szintről egyre inkább a makroszintű (ld.
KVKF), illetve csoportszintű (CSÉT)
érdekegyeztető fórumokra tevődött át,
ezért a bérfejlesztés kérdésében kevésbé
volt érezhető a munkaügyi kapcsolatok
folyamatos romlása.

Egyéb foglalkoztatási kérdésekben azonban jellemző volt –
az anyavállalattal fenntartott kiegyensúlyozott kapcsolatok
ellenére – a MÁV-Start vezetésének különutas, sokszor
kifejezetten konfrontatív irányvonala. (Például a
munkaviszonyra vonatkozó szabályok figyelmen kívül
hagyása, a vezető jegyvizsgáló nélküli közlekedés
koncepciójának kidolgozása, az Együttműködési (foglal-
koztatás-politikai) megállapodás megújításának hosszú ideig
való megakadályozása, a jegyvizsgálói és a pénztárosi
jutalékrendszer átalakítása tárgyában indult tárgyalások
ellehetetlenítése, tudatosan diszkriminatív elemek tartalmazó
egyoldalú kifizetések alkalmazása).

A kisebb vasútvállalatok tekintetében a munkaügyi
kapcsolatok minőségében szintén a hektikusság volt tapasz-
talható, akár, ha az egyes szereplőket egymással hasonlítjuk
össze, de akár ha egy vállalat egyes időszakait vesszük górcső
alá.

Mivel a bértárgyalások súlypontja a vállalati szintről egyre
inkább a makroszintű, illetve csoportszintű érdekegyeztető
fórumokra tevődött át, ezért röviden meg kell emlékezni az
ide köthető két fórumról is. A Közszolgáltató Vállalkozások
Konzultációs Fóruma (KVKF) kiemelkedő szerepet tölt be a
Fórum munkavállalói oldalán lévő három vasutas
szakszervezetnek – így a VDSzSz Szolidaritásnak – a
mindenkori kormányzattal való kapcsolattartásában. Ebben a
körben már több alkalommal sikerült kimozdítani a MÁV-
csoportnál egyébként már megrekedt tárgyalások menetét,
ezért a Fórum adta lehetőségeket célszerű a jövőben is bátran
használni.

A Csoportszintű Érdekegyeztető Tanács (továbbiakban
CSÉT) 2021. novemberében alakult, melynek célja a MÁV-
Volán-csoport munkaügyi kapcsolatainak fejlesztése, illetve a
felmerült csoportszintű problémák, vitás kérdések rendezése.
A CSÉT tagjai a munkáltatói oldal, valamint azon
szakszervezetek, amelyek a csoport valamely társaságnál a
kollektív szerződés kötésére jogosultak. Az újsütetű
érdekegyeztető platform – mindamellett, hogy gyakorlati
hasznossága vitán felül áll – kétségtelenül, jogilag billeg,
emiatt az egyik vasutas szakszervezet bíróságon támadja a
CSÉT működését.



A 2020. márciusában megjelent koronavírus világjárvány,
majd ennek lecsengését követően az orosz-ukrán háború
soha eddig nem tapasztalt kihívások elé állította
Szakszervezetünket. Az első armageddon a foglalkoztatásra, a
második a keresetek alakulására és a munkakörülményekre
gyakorolt negatív hatást, melyek ellensúlyozására
(enyhítésére) konkrét lépéseket tettünk. A bevezetőben
taglaltakkal együtt megállapítható, hogy az elmúlt négy év
bővelkedett a nehézségekben, akadályokban és ezen helyzet
oldódása még nem látható.
A kollektív szerződések, együttműködési, foglalkoztatás-
politikai megállapodások stabilak, de ezzel együtt
megállapítható, hogy a szigetszerű módosításokon túl jelentős
előrehaladást nem sikerült elérnünk az általunk
kezdeményezett módosítások tárgyában. E tekintetben
napjainkban érzékelhető változás. 
A szakszervezetünk horizontjában lévő vasútvállalatoknál a
foglalkoztatás általános képlete biztonságot mutatott,
mindamellett Janus-arcú, hiszen a munkáltatók már bizonyos
munkakörökben a nyugdíjba vonulók helyét szándékoltan
nem töltik fel, másrészt a krónikus létszámhiánnyal
küszködő területekre nem találnak jelentkezőt. Ez idáig a
létszámkiváltó vasúti beruházásoknak a foglalkoztatásra
gyakorolt hatását sikeresen kezeltük. Mivel az általános
kormányzati megszorításoknak áldozatul esett több vasúti
modernizációt érintő projekt, ezért a közeljövőben nem
számítunk ebből eredő feladatok dömpingjére. 

A vasutasok keresetének alakulását a
MÁV-csoportnál alapvetően a 2021-ben
megkötött – többször módosított –
hároméves megállapodás rögzíti (amely
bevezette a lojalitást elismerő juttatást).
Ezen túl társaságonként eltérő
gyakorisággal és eltérő mértékben
történtek egyösszegű kifizetések és alapbér
emelések, amikről a munkáltatók a
szakszervezetekkel történő előzetes
egyeztetéseket kínosan kerülték.
Szitokszóként került be a köztudatba a
2021-ben bevezetett bértömeg-
gazdálkodás, ami a be nem töltött, illetve
leadott pozíciókból felszabaduló bértömeg
valamilyen módon történő (egyszeri
kifizetés vagy alapbéremelés) felhasználá-
sát jelenti. Ezt a megközelítést folyamato-
san támadjuk, hiszen nem képes
rugalmasan reagálni a munkaerőpiac
dinamikus változására, az ad hoc módon
felmerülő bérkorrekciós igényekre. Égető
fontosságú lenne a hároméves projekt
keretében megalkotott új besorolási
rendszer bevezetése. 



A MÁV Zrt., mint tulajdonosi jogokat
gyakorló nem kötelezi a vasútvállalatokat
az új rendszer bevezetésére, hanem saját
hatáskörbe utalta az arról való döntést.
Nyilván, az új rendszerre történő ráállás
forrásigényes, de emellett kiemelt
fontossággal bír, hiszen az elmúlt
évtizedek felülírták a jelenlegi besorolási
struktúrát.

A MÁV Zrt-nél a pótlékok alapbéresítése
a szándékon túl kevéssé realizálódott,
csupán egy munkakör tekintetében vált
valóra. Az állomások kategóriába
sorolásának új rendszere került
bevezetésre 2019-ben. A munkáltató
eredeti terveihez képest tizenhárom
állomás pozícióján sikerült javítanunk,
illetve a felülvizsgálat időtartamát öt évről
négy évre sikerült csökkenteni. Az
utasítások véleményezését szakértőink a
szükséges esetekben elvégezték. Egyedi
jogvitában a Kúria újra értelmezte a
helyettesítés szabályait, amiből fakadóan a
technológiai létszám egyeztetése vált
szükségessé. A megnövekedett forgalom
miatt három állomás került felvételre a
KSz 12/A mellékletébe. Új egészségszűrő
program indult tavaly ősszel a MÁV Zrt.
munkavállalói részére. A meghirdetett
vizsgálatokat a VNK végzi. A szolgáltatást
három évente lehet igénybe venni. A
MÁV-csoport többi vasútvállalatainak
munkavállalói a szolgáltatást – várhatóan
– a második félévtől vehetik igénybe.

Az elmúlt ciklus jelentős eseménye volt,
hogy a 1257/2021. (V.12.) Korm.
határozat szerint a MÁV-Start által
végzett, a személyszállítási közszolgálta-
táshoz közvetlenül nem kapcsolódó
járműgyártási, valamint a vasúti fővizs-
gákhoz szükséges járműjavítási tevékeny-
ség 2021. október 1. napjával kiszerve-
zésre került a MÁV Vagon Kft-be. 

A kiszervezés során a MÁV-Start Kollektív Szerződéseinek
főszabályai migrálásra kerültek, de ezen túlmenően többlet
garanciákat nem sikerült a tárgyalásokon elérni, igaz ugyan,
hogy a Társaságnál nem bírunk kollektív szerződéskötési
képességgel. Alig néhány hónappal később felmerült egy
újabb, a még a MÁV-Startnál maradt gépészeti tevékenységet
érintő kiszervezési hullám lehetősége is, ami a MÁV-Start
Felügyelő Bizottsága előtti előterjesztésig jutott, de végül –
nem utolsósorban szakszervezetünk fellépésének is
köszönhetően – nem valósult meg. Még egy csavar az
ügyben; miniszteri rendelet alapján a MÁV-Start
vezérigazgatója kapta a megbízatást, miszerint dolgozza ki a
hazai kötöttpályás járműgyártás fejlesztését 2023. augusztusi
határidővel (Magyar Vagon). Hogy ez milyen változást hoz
el a MÁV Vagon és a JBI-k tekintetében, arról még korai
lenne bármit mondani, de az biztos, hogy a vasúti
járműgyártás- és karbantartás területén további változások
lesznek.
Szintén felmerült a részleges kiszervezés lehetősége az
Értékesítési területhez tartozó egyes tevékenységekkel
kapcsolatban a Közösségi Közlekedésszervezőbe, amely
azonban az időközben megvalósult kormányátalakítás miatt
lekerült a napirendről.
Arra is volt példa, hogy a munkáltatók szervezeti
átalakulással nem járó feladatátcsoportosítást igyekeztek
megvalósítani az egyes munkakörökben fennálló kritikus
munkaerőhiány kezelésére. Így például a járműkapcsolást
(konkrétabban a vontató és a vontatott járművek közötti
kapcsolat létesítését) a MÁV Zrt. néhány helyen részlegesen
átadta a MÁV-Start részére. Ezekben az esetekben
szakszervezetünk aktívan és eredményesen vett részt a
tárgyalásokon, és elérte, hogy bizonyos helyekre korlátozód-
jon csak az átcsoportosítás, illetve annak anyagi és egyéb
feltételei előzetesen rögzítésre kerüljenek, biztosítva ezáltal,
hogy az általunk képviselt munkavállalói csoportok érdekeit
az átalakítás során figyelembe vegyék.
A folyamatos technikai és technológiai fejlődés a MÁV-
Startnál foglalkoztatott munkavállalói csoportok foglalkozta-
tási helyzetére is jelentősen kihat, így érinti az érdekvédelmi
tevékenységüket is. Az általános tendencia sajnos abba az
irányba mutat, hogy az egyes folyamatok élőmunka igénye,
ezáltal a munkaerő szükséglet fokozatosan csökken. 



Ez a szakszervezetünk szempontjából kulcsfontosságú
munkavállalói csoportok közül már az elmúlt időszakban is
jelentősen érintette a személypénztárosokat (értékesítési
csatornák átalakulása miatt a pénztári nyitvatartási idő
szűkítése, a természetes fogyás miatt betöltetlenné váló
pozíciók be nem töltése, ideiglenes vagy végérvényes
pénztárbezárások), és egyre hangsúlyosabban jelentkezik a
kocsivizsgálóknál (pl. a motorvonatok elterjedése miatt a
feladatok szűkülése) és a járműszerelőknél, (az új beszerzésű,
modern motorvonatok karbantartása kevesebb élőmunkát
igényel, és sokszor nem a MÁV-Start munkavállalói, hanem
a gyártó végzi karbantartásukat).

Ezekben az esetekben szakszervezetünk természetes – és
eredményes – törekvése az volt, hogy igyekeztük a tagjaink
egzisztenciális biztonságára negatívan ható folyamatokat
lassítani, korlátok között tartani, és a kollégákat negatívan
érintő foglalkoztatási hatásokat a lehető legnagyobb mérték-
ben mérsékelni. Így tömeges, vagy csoportos
létszámcsökkentés szükségessége eddig fel sem merült, az
egyéni kezelést igénylő helyzetekben általában segíteni
tudtunk azokon a tagtársainkon, akik hozzánk fordultak
segítségért. 

A MÁV FKG Kft-nél az utóbbi négy évben elmondható,
hogy a Társaság már nem tekinthető a MÁV-csoport
mostoha-gyermekének. A csoport szintű megállapodások
vonatkoznak a Társaságra is, így a kereseti viszonyok
alakulása hasonló volt az anyavállalatéhoz. A bértömeg-
gazdálkodásból eredő plusz kifizetések viszont nem voltak az
FKG Kft-nél. Ellenben a vasúti nagygép-kezelőknél 2020-tól
bevezetett új bérkonstrukció következtében az érdekeltek
körében plusz 30% bértömeget fizettek ki. Ezen rendszer,
mely határozott idejű munkaszerződés módosításokon alapul,
tartalmazott személyi alapbér emelést, pótlék álltalányt, és
teljesítmény után járó plusz kifizetéseket is. A rendszert a
munkáltató évente felülvizsgálta és módosította. Sajnos az
idei évben, ez úgy történt, hogy több munkavállalónál ez
kisebb mértékű bérfejlesztést eredményezett, mint a másokra
érvényes 53.000 Ft. Egy másik, a tagságunk nagy részét
érintő egyoldalú munkáltatói kötelezettségvállalás is be lett
vezetve az idéntől, miszerint a pályamunkás, és még pár
alapvető pályás munkakör 20 ezer forint alapbér-emelést kap
határozott (egy évi) időre, és további 10 ezer Ft-ot, ha
ledolgozza a hónap 70%-át.

A Társaság folyamatos fejlődésen ment át,
az árbevételek évről-évre növekedtek.
Ennek, és a tulajdonos magatartásának
köszönhetően sok beruházás történt
(műhelyek, csarnokok felújítása, új
nagygépek beszerzése). Szerencsére ezen
beruházások kiterjedtek a munkavállalók
munkakörülményeinek javítására is.
Minden fő építésvezetőséget szigeteltek,
klimatizáltak, a nyílászárók cseréi is
megtörténtek. Sok vizesblokk, étkező is
megújult.
Az ismert körülmények miatt, ez a
fejlődés megtorpanni látszik, melynek oka
elsősorban a pályafenntartási munkák
megrendelésének visszaesése.
A Vasútvill Kft-nél történt pár évvel
ezelőtti tulajdonos váltás jót tett a
Társasággal. A folyamatos munka-
ellátottság biztosítva volt, sőt jelentős
túlmunka is felmerült. Az elmúlt években
a munkáltató, a munkaerő-piaci helyzetre
való tekintettel, a bérmegállapodásokon
kívül több egyoldalú bérintézkedést tett,
melynek nyomán emelkedtek a keresetek.
Sajnálatos aktualitás, hogy pár hete
felmondták a társaság két nagyobb
projektjét, minek következtében komoly
bizonytalanság állt be a Vasútvill Kft.
foglalkoztatási helyzetében.

A beszámoló időszakában a Záhony-Port
Zrt. gazdálkodása, pénzügyi helyzete a
negatív hatások ellenére stabilizálódni
látszik. A csoportszintű megállapodások-
nak köszönhetően a korábbiaktól eltérően
már kevésbé érzik tagjaink, hogy mostoha
leánykák lennének. Taglétszámunk emel-
kedő tendenciát mutat.



A versenyszférás vasútvállalatok (DB
CARGO Hungaria, TS Hungaria, RCH)
körében végzett érdekvédelmi tevékeny-
ségünk sortimentje tovább bővült, mivel
„ránk találtak” a METRANS munka-
vállalói is. 
Érdekvédelmi tevékenységünk eredmé-
nye, sikere számokban is kifejezhető. A
végvári vitézek állhatatos küzdelmének és
a központi munkaszervezet fiatal
zsoldosainak offenzívájának eredménye-
ként a VDSzSz Szolidaritás taglétszáma
nem csökkent, sőt, van olyan munkáltató,
ahol növekedés mutatkozik. Ezt
mindenképp sikerként lehet említeni, ha
mellé tesszük a nagy arányú nyugdíjba
lépők, az orvosi problémák miatt
eltávozók és az átlagos 4-5%-os fluktuá-
ciós rátát.

A jogi ügyeket illetően természetesen az
elmúlt időszak sem volt mentes sem a
munkáltatással összefüggő konfliktusok-
tól, sem pedig az olyan elvi jelentőségű
jogértelmezési vitáktól, amelyek elkerül-
hetetlenné tették a bíróság előtti igényér-
vényesítést tagjaink képviseletében. A
jogviták tárgyukat tekintve meglehetősen
széles spektrumot öleltek fel, kezdve a
fegyelmi ügyektől a jogellenes munkavi-
szony megszüntetéseken át a felek
közötti munkaszerződéses elemek
értelmezéséig (pl. munkavégzési hely –
Bóka-ügy, munkakörbe tartozó feladatok
bővíthetősége – Kóródi-ügy), a pihenőidő
beosztásával összefüggő bérelszámolási
követelésig, az egyoldalú kifizetések
kapcsán alkalmazott diszkriminatív
feltételek bíróság előtti megtámadásáig,
sőt, társadalombiztosítási határozatok
bírósági felülvizsgálatáig. 

Általánosságban elmondható, hogy a bírósági szakaszig jutó
jogvitákban jellemzően eredményesen képviseljük tagjainkat,
amit a jelentős számú megnyert per mellett az is alátámaszt,
hogy a munkáltató számos esetben a keresetlevél beadását
követően – a peres eljárás lefolytatása, illetve az érdemi ítélet
bevárása nélkül, az esetleges pervesztéssel járó presztízsvesz-
teséget elkerülendő – álláspontunk jogosságát elismerte, és
követelésünket önként teljesítette.

A készenléti helyiségek állapotának felméréséből nőtte ki
magát a tagságunk körében népszerű, a mobilappon is
megtalálható Szolgálati Helyőrség, melyen keresztül a
munkakörülmények, a munkabiztonság területén, felsőfokú
szakirányú végzettséggel rendelkező tisztségviselő társunk
szakértelmére támaszkodva végezzük ezen irányú
tevékenységünket. Munkavédelmi képviselőinkkel elindult a
direkt kommunikáció, de ezen még sokat kell javítani a
hatékonyság fokozása érdekében. Fontos megállapítás, hogy a
MÁV-csoport munkavédelmi szervezete megőrizte a
nyitottságot a munkavédelemmel kapcsolatos ügyekben.

 A 2019-ben megtartott Küldöttgyűlést követően az addig a
partvonalra sodródott TEB szakág nagyobb figyelmet kapott
szakszervezetünkön belül. Ennek eredményeként folyamatos,
bár nem elvárásunknak megfelelően hatékony az
együttműködés a TEB szakmai vezetéssel. Ennek okai a
MÁV ZRt. jelenlegi szervezeti struktúrájában keresendők.
Több javaslatunk megvalósulni látszik a TEB-es kollegáink
foglalkoztatásának javítása érdekében (távolléti díj, készenlé-
tek elrendelése stb.). Egyes javaslatainkat a TEB igazgatóság
elfogadta, illetve támogatja, sajnos a MÁV szervezeti
hierarchiájában ezek lassabban mennek át. A 2020-as
„hároméves” megállapodásban kiemelt figyelmet kapott a
TEB szakág (életpályamodell), de ennek megvalósulása – bár
a munkáltató elvi támogatását elnyerte – még várat magára.
Javaslatunkra megemelkedett a vállalati gépjárművek
vezetésének díjazása, illetve az orvosi vizsgálathoz már
hozzájárul a munkáltató. A vasúti alaptevékenységet ellátó
egyes munkakörökre egészségileg alkalmatlanná vált
kollegáink méltányos foglalkoztatásának és/vagy kivezetése a
rendszerből ezen a területen is kiemelt feladataink között
szerepel. 



A munkáltató számára is fontos kellene, hogy legyen a kulcs
munkakörökben elérni a piaci alapú bérezést, annak
érdekében, hogy a munkaerőpiac elszívó hatása kevésbé
érvényesüljön.

A szervezeti élet örömteli változáson ment keresztül. A
szakmai csoportok speciális érdekeit megjelenítő tagozatok
aktivitása sokat erősödött, ez feltétlenül javítja az
érdekvédelmi, érdekképviseleti feladatok ellátását. A
tagozatok munkájában résztvevők hamar elsajátították az
informatikai eszközök által nyújtott lehetőséget és üléseiket
már meglehetős rendszerességgel ezen keresztül bonyolítják
le.
A képzések, tájékoztatók, különféle alkalmi rendezvények,
összejövetelek továbbra is népszerűek tisztségviselők és a
tagok körében. Ezek az alkalmak segítik leginkább a
közösségformálást és közvetítik legjobban az összetartozás
élményét. 

A VDSzSz Szolidaritás kommunikációjának javítása
érdekében szakszervezetünk mobil applikációt fejlesztett,
melyen keresztül tagtársaink jóval egyszerűbben igényelhetik
támogatásainkat és segélyeinket. Azon tagtársaink részére,
akik asztali számítógépről szeretnék elérni az igénylő
felületet, honlapunkon keresztül is elérhetővé tettük a
kérelmek benyújtásának lehetőségét. 

Az applikáció közösségformáló ereje is mérvadó, továbbá
rendszeresen jelenítünk meg kvíz játékokat, különböző
pályázatokat is. Az alkalmazás több menü pontja hasznos
útmutatást kínál: a helymeghatározás beállítását követően
egyaránt megtalálhatók a közelben lévő MAKASZ-kártya
elfogadó helyek és turisztikai információk is.

Meg kell emlékeznünk egy tavaly őszi eseményről, amikor is
az ötödik Orbán-kormány létrehozta a Dr. Lázár János
miniszter vezette Építésügyi és Közlekedési Minisztériumot. 

Habár a Minisztérium tevékenysége ez
idáig inkább látványos, mint hasznos,
mindenképpen említést érdemel, hogy a
2023. évre szóló bérmegállapodás
újratárgyalásában Lázár miniszternek
jelentős szerepe volt azáltal, hogy
tulajdonosi jogokat gyakorlóként a
megállapodás létrejöttéhez szükséges
források feltárására hívta fel a MÁV-
csoport menedzsmentjét. 
A korrektség megkívánja, hogy a
miniszter kinevezése utáni első
nyilatkozatát és annak a MÁV
székházában történő megismétlését is
idézzük: ezek szerint helyre kell állítani a
munkaügyi kapcsolatokat. Csak remélni
tudjuk, hogy a miniszteri felhívás
következtében érezhető lassú javulás
felgyorsul és tartalommal töltődik meg,
szolgálva ezzel mind a vasutasok, mind
pedig a vasúti szolgáltatásokat igénybe
vevők érdekeit.

Mózes Tibor, alelnök



D I A M A N T  T Ü N D E ,  C O A C H :  
0 6 / 7 0 - 4 5 5 - 0 8 4 9

Hogyan legyek
s ikeres  a

munkámban?
Hogyan tudnék
hatékonyabban
kommunikálni?

Hogyan
mondjak
NEM-et?

Hogyan 
értessem meg

magam a
munkatársa immal  
és  a  vezető immel?

Hogyan
tudnék

megfe le lő
döntéseket

hozni?
Hogyan

keze l jem 
a  személyes

konf l iktusokat?

Mit  tegyek a
stressz  e l len?

Hogyan
ta lá lom meg

az  egyensúlyt
a  munka és  a

magánélet
közöt t?

A VDSzSz Szolidaritás segít megoldást találni!
Tagjaink és leendő tagjaink részére személyesen,  Skype-on vagy telefonon

igénybe vehető segítő ,  fej lesztő tanácsadást indítunk!
Milyen módszerekkel támogatjuk a hozzánk fordulókat?

COACHING ÉS INTUYCHING
Akikhez bizalommal fordulhattok :

 
 
 

Időpontegyeztetés a fenti  elérhetőségeken lehetséges!

Nem találod a válaszokat a fenti ,  és a munkával kapcsolatos egyéb kérdésekre?

Egyedülálló támogatás a VDSzSz Szolidaritásnál!
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Pinkóczi Zoltán tagtársunk országosan elismert
pálinkafőző mester, aki ����-től főz pálinkát,
2017 óta versenyez, nem akármilyen eredmény-
nyel. Feleségével, Margóval kitanulták a főzés
minden fortélyát, velük beszélgettünk pálinkáról,
arról hogyan készül, és hogyan kell helyesen
fogyasztani a pálinkát.

Amikor megtudtam, hogy nagyon elmélyültél a
pálinkafőzés tudományában, akkor azt azért
nem gondoltam, hogy ez ����-ban kezdődött.
Mi történt akkor, miért kezdtél egyszerre
késztetést érezni a pálinkafőzésre? 
Már előtte is főztem, de akkor még főzdékbe
vittem a cefrét. Viszont én mindig úgy
tartottam, hogy a pálinka ott kezdődik,
amikor kétszer főzik le, ez a kisüsti
technológia lényege. És én hű is maradtam
ehhez. P
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DE  PÁL INKA NÉLKÜL  MÉG NEM 
ÉP ÍTETTEK  HÁZAT . ”



Mesélj kicsit a pálinkfőzés folyamatáról. Sokan ismerjük a
végterméket, de azt nem feltétlen tudjuk, hogyan jutunk el odáig…
Az a jó gyümölcs alapanyag, amelyik leesik a fáról?
Nem, nem. Azt a gyümölcsöt eszem meg, amit be is cefrézek,
és azt is iszom meg. Mindegy, hogy harapod az almát, vagy
iszod az almát, akkor is a gyomrodba megyen. Tehát koszos,
penészes gyümölcsöt nem szabad felhasználni. Az arra jó,
hogy ha valakire haragszom, akkor megkínálom belőle, és
akkor többet nem jön hozzám. De amúgy ilyet nem szabad
tenni. Az alma, ha leszedjük, egy-két napig elvan a ládában,
de például a feketeszedret még aznap be kell cefrézni, vagy le
kell fagyasztani. Mert ha reggel leszedjük, az estére már
bepenészedik, és a cefrét tönkreteszi, ha gomba kerül bele.

Ilyen gyorsan?
Igen, mert melegben a gyümölcs elkezd rothadni. Épp ezért
például a déli nagy melegben egyáltalán nem is szabad szedni.  

Tehát egészséges gyümölcs kell, fáról szedve? 
Így van. Ha nem vagyok biztos az előéletében, akkor
megmossuk. Vagy valamelyiknek kiszedjük a magházát is,
például a birsnek. Mert kívül gyönyörű szép, de a birs
magháza hajlamos a rohadásra. De a legfontosabb, hogy
honnan való a gyümölcs. Mert minden gyümölcsnek megvan
a maga hazája. Ez attól függ, hogy milyen talajon érzi a
gyümölcs jól magát, onnan érdemes vásárolni. Szabolcs az
almáé, a beregi rész a szilváé, azt a talajt szereti, az Irsai
hazája Gyöngyös, a kékfrankosé Sopron, egyszerűen ott a
legjobb. Egyszer megkértek, hogy vigyünk egy versenyre jó
kis szabolcsi almát. Fantasztikus illat volt az autóban… A
versenyről kijöttek, beillatoltak a kocsiba: ilyen alma nincs!
De van, csak jó helyen kell jót megvenni. Például ott a
Florina. Sok helyről hívnak, hogy van jóféle Florinájuk.
Elmentem, elhoztam, kész lett a pálinka, de nem neveztem
versenyre, pedig ugyanúgy csináltam. Egy bizonyos helyről
hozom ezt a fajta almát, és az nekem mindig adja azt az igazi
ízt, igazi minőséget. 

����-ben mi történt, hogy ez hirtelen
előtérbe került?
Elvittem két főzdébe ugyanazt a cefrét,
ami azonos napon darált gyümölcsből,
teljesen azonos módon készült. Az egyik
főzde nagyon jó minőségű végterméket
adott, ami mennyiségben is megfelelő
volt. Soha nem a mennyiségre mentem,
csak az íz meglegyen, finom legyen. A
másik két nappal később főzte, és
irgalmatlan rossz lett, ihatatlan volt és
kevés. És mikor szembesítettem vele, azt
mondta, hogy biztosan én rontottam el
valamit. Akkor azt mondtam, hogy ennyi,
itt befejeztem. És elkezdek otthon főzni. 

De akkor még ott lett volna az a másik hely,
ahol először voltál... 
Igen, csak amikor oda kevés a gyümölcs,
akkor csak nézzük, hogy potyog le a
fáról, és nem tudunk vele mit kezdeni.
Anyunál több mint 30 barackfa van, több
fajta feketeszeder (tüskés, tüskétlen),
ribizli. Mondtam, hogy nem hagynám
veszni, és a pincében elkezdeném főzni. 

És ez történt ����-ban…
A legelső főzésem csipkebogyó volt.
Ősszel vettem meg a főzőt, és nem volt
más cefrém, így csináltam csipkebogyó-
ból. Így kezdődött az egész. És akkor
jöttek ilyen gyümölcsök, olyan
gyümölcsök. Szabolcsban vagyunk, ez az
alma hazája.  Versenyeken hál’ Istennek
kihúztam azt a nevet, hogy én vagyok az
Almakirály. Ezt a bírák is elismerik, ha
küldök almapálinkát, azok mind jók. 



Akkor ez a szakmai titok, a know-how?
Igen, nem mindegy melyik földből van. De bármelyik
gyümölcsre lehet mondani, hogy menni kell utána. 

Ez az egész lényegében azon múlik, honnan származik a
gyümölcs?
Igen. Volt olyan, hogy a kékes réz kiült az üst szélére a
permetezéstől. Onnan többé nem hoztam almát. Nagyon jó
gyümölcsöt is el lehet rontani, de rossz gyümölcsből biztosan
nem lesz jó pálinka. De itt, az alma hazájában is az a baj,
hogy ezeknek a fajtaalmáknak nincs már olyan igazi jó
illatuk meg ízük. Próbáljuk megkeresni a régi almafákat, de
csak alig van már belőlük. Ahogy az öregek kihaltak, úgy
mentek el velük együtt az almafák is. 

Nem is gondolnám, hogy ekkora különbség van régi és új almafa
között… 
A mostaniak szépek, jók, de valami hiányzik belőlük.  

Mi hiányzik? 
Az igazi íz. Meg szerintem a savtartalmuk is eltér. Régen
nem kellett egy idő után a fát kivágni, mondván, hogy már
kiharcolta magát. Most már ez van, sajnos. Nagyon sok
fajtával próbálkozunk, legutóbb Red Chieffel. Vannak “almás”
barátaink, mindig mondom nekik: “Mit ültettél? Az első szedés
az enyém.” Volt olyan, hogy hárman gyalogoltunk közel két
kilométert az almasorokon. És nem volt négy ládától több az
összes fáról. Soha nem a jó édeset szedjük, azt én már nem
enném meg. Nem, nekem egy kicsit savanykás legyen, tehát
ne legyen meg az igazi érettsége. 

Ez afféle állandó kísérletezés nálatok, ugye? 
Igen, ez a része át tud csapni fanatizmusba.

Megvan a gyümölcs, mi a következő lépés? 
A darálás. Volt mikor kézidarával csináltuk, de ez baj is volt,
mert nagyon darabos lett, és ez a főzésnél nem annyira jó,
ahogy félalmából sem lehet semmit se csinálni, abból nem jön
ki semmi. A lényeg, hogy pépesíteni kell a gyümölcsöt. Aztán
hordóba kerül, ami háromnegyedig van darált almával. 

A gyümölcsön kívül mi kerül a hordóba?
Ha nem sietek, akkor csak pektinbontó,
hogy a rostokat még jobban széjjelmarja.
Ha nincs irányított erjesztés, akkor két
hónapig így áll. De ha például meggyet
csinálunk, azt magvaljuk. Vettünk magva-
lót, kimagvaljuk, irányított erjesztést
csinálunk. A klímát használni kell, nem
lehet túl meleg, és nyolc nap után főzzük a
meggyet. De nem szabad gyorsan forralni,
nem szabad túl meleget csinálni a
cefrének. 

 
Hány Celsius fok az ideális? Feltéve, hogy ez
nem szakmai titok…
Nem az, 18 fok az ideális, de ez is
gyümölcsfüggő. Például, a lecsumázott,
szár nélküli szőlőt úgy kell elhoznunk,
hogy egész úton hűvösön maradjon. De
ezt nyáron hogyan lehet megcsinálni?
PET-palackokat viszünk magunkkal,
amiben jég van, és a helyszínen abba
dobáljuk bele a szőlőt. Van, aki beéri azzal,
hogy kívül jó hideg legyen. Nem jó. A
cefre esetében a maghőmérséklet a lényeg,
ami belül van. Ha ez magasabb, akkor már
baj van. Azzal már nem lehet mit kezdeni.
De legalább ilyen fontos művelet a kavarás
is. Sokan mondják, hogy én biztosan
naponta átkavarom. Nem, három naponta
a tetejét szépen megnyomkodom, annyi
kis lé feljön, hogy az neki pont jó, így a
lehető legkevesebb oxigénnel érintkezik. 



Mindnek egyforma hőmérsékletűnek kell lennie. Ha nem így
tennék, és kint befokolnám, először érezhetném úgy is, hogy
pont jó lett, csak amikor később iszom, azt mondom, hogy
mi történt ezzel? Nem jó. 
Mert lehet, hogy a pálinka 15 Celsius fokon 45 alkoholfokos
lett, de amúgy meg nem is annyi. Lehetőség szerint 20
Celsius fokon kell beállítani. Ha már a 65 alkoholfokot is
eléri, veszek belőle egy kis pohárral, és kezdem illatolni, kicsit
akár melegítem is. Van egy jellegzetes fazékíz, amikor már
nem jönnek azok az igazi aromák – bármelyik gyümölcsről
is legyen szó. Onnantól már nincs értelme beleengedni, attól
kezdve az már csak több lesz, de a minőséget nem adja
vissza. Ezen a ponton elzárom, és befejeződött a főzés. 

Kicsit olyan érzésem támadt, mintha egy laboratóriumi kísérlet
leírását hallgatnám...
Pedig az a főzés megkezdése után kezdődik igazán, amikor
az üres hordót meleg vízzel kimossuk, kikeféljük, majd még
ki is kell fertőtleníteni. A régi öregek gereblyével, kapával
kavarták fel a cefrét. Eközben a hordó oldalát megsértették, a
gomba meg tudott telepedni. Szépen ki kell fertőtleníteni. Én
bármelyik hordómból bármikor megenném még az ennivalót
is, mert tudom, hogy úgy rakom el, hogy az tiszta legyen.
Rengeteg múlik a tisztaságon. Az üstöt takarítani kell
állandóan, szétszedem, kimosom, az a lelke. Akárcsak a
főzésnél: ugyanabban az edényben nem fogunk még egyszer
levest főzni. Előtte kimossuk.

Sokan főznek pálinkát, de eszükbe sem jut, hogy versenyen
induljanak. Hogyan alakult, hogy ����-ben az első versenyedre
mégis beneveztél? 
Már nem is tudom, hogy indult. A versenyzők között voltak
kereskedelmi főzdések, akiknek komoly gépeik vannak.
Nekem egy 17 literes kis főzőm volt, és a második helyezést
hoztam el. Kérdezték, hogy hol főzettem le ennyit, meg
mivel. Mondtam, hogy otthon a kis 17 literesemmel, de nem
akarták elhinni: hogy lehet?! És akkor ezen felbőszülve
elhatároztam, hogy nekem mennem kell több versenyre is az
országban. Itt nem sok van a környéken, nagy versenyek
Salgótarjánban, Mohácson és Perkátán vannak. De
Salgótarjánból is hál’ Istennek jó eredményt hoztunk el.

A hordó után mi történik? 
Mehet a főzőbe. Hetven liter cefre
kifőzése körülbelül három, három és fél
órás művelet. Mi jobban szeretjük az
irányított erjesztést, mert akkor tudjuk,
hogy az 14-16 nap alatt kész. Az alma is,
de a szilva is akár. Sokak szerint azért,
mert élesztőt teszünk bele. Pedig nem
kell abba túl sokat tenni, nem is szabad.
Csak annyit, ami elő van írva, csak annyit
kér azért, hogy könnyen meg tudjon
indulni. A legrosszabb, mikor azt
mondják, hogy kell bele a napfény. Az a
kristálycukor. De a gyümölcsnek megvan
a saját  cukortartalma, ebből sem szabad
túl sokat beletenni. Mi csak annyit adunk
hozzá, amennyi az élesztőhöz kell: egy fél
maréknyit. Akár öt hordóhoz is elég egy
marékkal hozzátenni. Mondják, hogy egy
kiló cukor hozzáadása 6-7 deci pálinkát
jelent, de miért? Azért, hogy üsse a
fejünket, azért, hogy betegek legyünk?
Nem szabad. 
Amikor kész a cefre, azt azonnal főzni
kell, nem szabad várni vele. Aztán jön az
első főzés, a vodkázás, a végterméket
mondják alszesznek is: ezt nem szabad
siettetni, türelem kell hozzá. Az alszesz
emberi fogyasztásra alkalmatlan, mert
benne van az előpárlat, az utópárlat, és
legfőképp: metilalkohol, ami nagyon
mérgező. Ebben a lépésben az alkoholt
kivonjuk a cefréből, és általában 20-40
fok között van az alkoholfoka. Ezt én
már alapból le szoktam vinni legalább 25
fokra. Összegyűjtjük egy üvegbe, és
beállítjuk az alkoholfokot, az alszesz a
fokolón keresztül csepeg. Ez egy
skálázott eszköz, amin egy hőmérő is
van, mivel nem minden helyiség
egyforma hőmérsékletű. Télen például
behozom a lakásba, és legalább egy napot
bent van a víz, a pálinka és a fokoló is. 



A fali eredménytáblából ítélve azért sokat nem lehettetek otthon…
A postában nem bízom, mert egyszer összetörték a
tételünket. Inkább én vittem a mintákat, akkor lehettem
biztos abban, hogy ez a tétel épségben odaér. Mert nem kis
összegekről beszélünk. Volt olyan, hogy beültem hajnalban a
kocsiba, lementem Mohácsra, onnan átmentem Solyra, majd
Nagykanizsára. Onnan még hazajöttem estére. Mivel
elkezdtem mindenhova járogatni, elértem, hogy tényleg jól
ismerjenek. Meg akinek tudtam, annak adtam tanácsot is.
Mert ebben a műfajban az emberekkel sokat lehet
beszélgetni. 

Ezt mondjuk a pálinka műfaja önmagában is megkívánja…
Igen. De a hangulathoz nem is az kell, hogy az ember
agyonüsse a fejét. 

Össze lehet egyeztetni a munkádat a pálinkafőzéssel? Nem
gondoltad vjv-ként szolgálat közben, hogy most kellene megkavarni
a cefrét, vagy most kellene főzni? Nem volt ilyen soha? 
Olyan nem fordult elő, hogy negyvennyolc órát dolgozzak.
Tudták azt a munkahelyen is, hogy a cefre meg volt keverve.
Inkább korábban keltem. De most már itt a párom, Margó,
így tényleg együtt csináljuk. Ő nem értett a főzéshez, nem
volt rá szüksége, de hál’ Istennek már ő is minden csínját-
bínját megtanulta. Büszke is vagyok rá. 2019-ben úgy
döntöttünk, hogy elvégezzük az érzékszervi bírálói
tanfolyamot. Nem azért, mert bírálni akarunk, csak adott egy
kis tudást, ami azért kell. 

Mit csinál egy érzékszervi bíráló?
A pálinkát fehér felület elé tartva látható, hogy van-e
elszíneződés benne vagy tényleg víztiszta és átlátszó. Az
orrunkkal illatoljuk a pálinka illatát, de még akkor nem
kóstoltunk. A korábban említett alszesz átlátszó, illata a
körömlakk-lemosóhoz hasonlít, acetonos. Illatolni kell, hogy
meddig érzed az acetont. Ehhez jó orr kell, nem mindenki
képes rá. A szem és az orr után következhet csak az ízlelés.

Mit lehet érezni?  
Meg lehet érezni az előpárlatot, az
utópárlatot, a pálinka selymességét. Ha
lenyeljük, marad-e utóíz a szájban. Ezt ne
úgy képzeljük el, hogy egy felest
legyűrünk, és kész. Amikor főzünk valami
különlegességet, egy 2 centest öntök ki, és
ketten nem isszuk meg. És mi abból meg
tudjuk állapítani, hogy igenis ez jó. Vagy
esetleg még pihennie kell, vagy lejjebb
kellene vinni az alkoholfokát, mert például
az is nagyon sokat számít. Valamelyik
gyümölcsnek nem áll jól a negyvennyolc
fok, le kell vinni az alkoholfokát, és akkor
azt mondjuk: jó, fél litert kiöntök, és
annak vigyük le negyvenötre az
alkoholfokát, és úgy kóstoljuk meg. 
 



Mi a különbség az egylepárlásos és a kisüsti technika között, amit
te is művelsz?
Egyszer meghívtak előadónak. Megcsináltam két hordóval
úgy, hogy a gyümölcsöt egy napon daráltuk be, egy napon
szedtük, én egyszerre kifőztem az enyémmel, és még
ugyanaznap kifőzettem egy egylepárlásos főzdében.
Meghagytam nekik, hogy csak a javát, ne a mennyiségre
menjenek. Elvittem a két pálinkát, és csak én tudtam,
melyikben mi van. Beszéltem a Florináról, a jellemzőiről, és
utána következett a kóstoló. Előbb kihozták az egyiket, majd
a másikat. Érdekes mód a kisüsti ízlett talán mindenkinek a
legjobban. Mindenki azt mondta, hogy az a jobb, pedig volt
köztük olyan is, aki egylepárlásos technikával főz. Mondtam
nekik, hogy ennyi a különbség egy kisüstivel és egy
egylepárlásos módszerrel készült pálinka közt. 

Hogyan zajlik egy verseny?
A versenyekre küldött tételre függő címkét ragasztunk, amin
rajta van, hogy a pálinka milyen gyümölcsből készült, melyik
évben, mennyi az alkoholfoka. Ezt a cimkét a versenyen
eltávolítják, és ráteszik a sajátjukat, kap egy számot, ebből
öntenek, nem tudják, kié a pálinka. A bírák egy értékelő lapra
írják a pálinka tisztaságát, az illatát, a tulajdonságát, az
utóhatását és egy pontrendszer alapján pontozzák. Létezik
20, illetve 100 pontos rendszer, versenye válogatja, melyiket
használják. A bírálói lapra rákerült pontszámok alapján
készülnek el az értékelések. Ezt követően a bírák az
aranyérmeseket újrabírálják, és kiválasztják, hogy a legjobbak  
közül is melyik a legjobb, az kapja a champion-díjat.  Ez azt
jelenti, hogy az adott kategóriában,  tehát péládul a
csonthéjasok, almatermésűek kategóriájában az a tétel az
újrabírálás során elvitte a pálmát. 

Gondolom, nem tévedek nagyot, ha megkockáztatom, hogy Neked
almából van champion-díjad? 
Nem csak almából, meggyből is. 

Melyik az a verseny, amire legszívesebben visszagondolsz? 
Mai napig is emlegetjük a mohácsit. Ott az a lényeg, hogy jól
érezzük magunkat. De minden versenynek megvan a maga
szépsége.  Összességében egyre erősebbek a versenyek, egyre
többen készítenek minőségi pálinkát, és bizony már nekünk
is fel kell kötnünk a fehérneműt ahhoz, hogy jó helyezéseket
érjünk el.

Tehát még menet közben is lehet finom
korrekciókat csinálni, amit kicsiben
kipróbáltok, és ha jó, akkor az egészre
adaptáljátok? 
Igen. Van olyan pálinkánk, amit 40 fokra
vittem le, mert egyszerűen az állt neki jól.
Akkor jött ki a pálinkában a gyümölcs
igazi íze, aromája, a gyümölcsössége. 

Ahogy hallgatlak, egyre csak erősödik az a
meggyőződésem, hogy tudományos szintre
fejlesztettétek a pálinkafőzést. 
Persze. Minket érdekel, hogy mi miért
történik. Ez is nagyon fontos. 

Az idő múlásával javulhat a pálinka?
Meg romolhat is. Most megkóstolod:
nagyon finom. Eljössz két hónap múlva:
fú, nincs normálisabb?! Szétesik a pálinka,
de egy idő után visszaáll. Az sem
mindegy, mikor van a bírálat. Olyan mint
egy élő organizmus. Tud változni. Nem
tudni, miért. A kisüsti esetében nem tud
véglegesen szétesni. Az egylepárlásos
technikánál egy-két év, és elmegy az apró
gyümölcsösök igazi íze, például a málná-
nak. Két év után már nem olyan jó. És
három év múlva se lesz jó. Kisüstivel
készíteni több idő, több energia, több
ráfordítás, de a végtermék jobb. Itt
szagolgatjuk, hogy még egy pohárral
vegyünk-e el belőle, mert még mindig
acetonos az íze vagy az illata. Inkább
kevesebb végtermék legyen, de az ne
csípjen, ne marjon, hanem selymes
legyen. 



Az egyre erősebb mezőny miatt terveztek további fejlesztéseket?
Amikor a jelenlegi főzőre cseréltünk, akkor gondolkodtunk,
hogy egy kicsit komolyabbat, jobb fajtát kellene vennünk.
Ezeknek 1,2-1,4 milliónál kezdődött az áruk. Viszont ezzel a
kicsi rendszerrel olyan minőséget tudtam csinálni, mint más
a kétmillió forintos gépével. Akkor miért költsünk rá ilyen
nagy összeget? Itt nem szabad a mennyiségre menni, ezzel a
relatíve olcsó főzővel még mindig képesek vagyunk megütni
a lécet.

Hány tétel vesz részt a nagyobb versenyeken?
Egy-egy versenyre körülbelül 1300 tétel érkezik.

És azok közül Te vajon megismernéd a saját pálinkád?
Olyan három éve próbára tettek. Odahoztak egy pálinkát,
hogy kóstoljam meg. Nem kóstoltam meg, mert akkor
tényleg késő este jöttünk haza, így csak megillatoztam.
Kérdeztem, hogy tényleg meg akartok vezetni? Kérdezték,
hogy miért? Mert ez az én pálinkám. Csodálkoztak, hogy
megismertem. De már hogyne ismerném meg, pedig nagyon
sokan főznek kisüstivel ugyanilyen gyümölcsből is.  

Sokan úgy vélhetik, hogy aki ilyesmivel foglalkozik, az alkoholista,
de minimum nagyon sokat iszik...
Nagyon sokszor, esetleg. De mennyit? Egy cent arra elég,
hogy egy pálinkát megkóstoljunk. Egy felesből nem tudom
megmondani, hogy jó vagy nem jó. Ha viszont csak egy
centet kiöntök, az nekem élvezetesebb, legyen az bármilyen
gyümölcsből. A kulturált pálinkafogyasztáson van a hangsúly.
Mi is szoktunk mulatni, évek óta járunk pálinkaversenyekre,
de nem úgy kell elképzelni egy versenyt, mintha egy kis
kocsmában lennénk, amikor már összekeverednek az italok,
a mennyiségtől már összeszólalkoznak a résztvevők, viták
alakulnak ki. 

Társadalmi szinten egyébként mi a helyzet, szerintetek elterjedőben
van a mértékletes pálinkafogyasztás? Hányan keresik csak azt,
hogy üssön?
Sajnos, sokan. De azért egyre többen már a minőségre
mennek. Felest mi nem öntünk senkinek, csak egy kétcen-
test. 

Megkínáltunk egyszer valakit, aki
korábban csak a régifajta karcos pálinká-
kat itta. Persze, egy 48 fokos almapálinka
is végigtakarít. csak annál a gyümölcs
takarít végig, ha mar vagy csíp, az baj.
Megkóstolta a selymes, gyümölcsös
pálinkát, és utána azt mondta, hogy hú
Zoli, ez már finom. És ez a dicséret, ez a
felkiáltás egy pálinka után többet ér, mint
egy aranyérem. Mert kétféle bírálat van:
az egyik, amikor oklevelet vagy kitüntetést
kapunk érte, a másik az, amikor valaki
idejön, és azt mondja: ez igen! A kettő nem
ugyanazt keresi, nem ugyanolyan az ízlése.
De ha a kétfajta bírálat összejön együtt,
akkor az a legjobb. Akkor azt mondom,
hogy már megérte.
 
Milyen a kulturált pálinkafogyasztás?
Megiszunk egy kétcentest és beszélgetünk.
Nem iszunk utána se bort, se sört. Csak
vizet, de azt sem kísérőnek. A menyasz-
szonyt szokták kísérgetni, a jó pálinkát
nem kell kísérni. Minek? Inkább igyunk
meg 3-4 kétcentest, minthogy többet, és
akkor kiütöttük egymást. Érezzük a
pálinkából azt a gyümölcsöt, amiből
készült. Visszajön az, amikor esszük a
gyümölcsöt. Ugyanaz az íz. Mindig azt
mondom, hogy vissza kell adnom annak a
gyümölcsnek az ízét, amiből készült. A
pálinkát 17 Celsius fokosan érdemes
fogyasztani, akkor van a legjobb íze. Nem
szabad hűtőbe tenni, mert az csak üt, de
nem ad élvezetet.



Ha nem fogadja meg, az az ő baja lesz. Ha valaki meg akarja
ezt tanulni, jöjjön el, elmagyarázom, segítek neki, aztán ha
tetszik neki, akkor csinálja. Úgyis mindenki beleviszi a saját
egyéniségét, ízlését, utána már úgy alakítja, ahogy neki jó.
Nem lesz két egyforma tétel. A mi kis hazánkban megterem
oly sokféle finom, zamatos gyümölcs, amelyből kiváló
párlatokat lehet készíteni. Ha jól sikerülnek, ízvilágukban
harmonikusak, illatukban, ízükben magukban hordozzák
azokat a gyümölcsjegyeket, melyekből készültek. Váljék
egészségünkre!

Jól ismert a pálinkád a tagság körében is?
31 éve vagyok szakszervezeti tag, kezdettől fogva csak ebben
voltam. Ez az idő bizonyíték arra, hogy teljes mértékben meg
voltam elégedve azzal, amit a szakszervezet tett nagyon sok
dolgozóért. És igen: egy-egy szakszervezeti bulin volt
lehetőség az általam készített párlatok kóstolására. Azt hogy
ízlett, mi sem bizonyította jobban mint az, hogy a
következőre is várták. Ami számomra öröm volt.

Népszerű a pálinkafőzés Magyarországon? 
Sokan vettek pálinkafőző berendezést,
majd rájöttek, hogy nekik ehhez se
idejük, se tudásuk. Mert ez technikás
műfaj, oda kell figyelni, érzék kell hozzá.
Persze, mondják, hogy jó ez, csak lehet,
hogy ott van benne az aceton. Csak ő
nem úgy érzi. A pálinkakészítéskor nem
a jó illatot kell keresni: a pálinkában
mindig a hibát kell észrevenni. 

Sokan féltik a tudásukat?
Sokan. Egészen mást mondanak, mint
amit csinálnak. Nevetek rajtuk. Vannak
fórumok, ahová már nem nagyon
szoktam írogatni, csak akkor, amikor
már nagyon elszáll az agyam: ennyire
valaki nem lehet hülye, hogy átcseszi a
másikat! Nem szabad. El kell fogadni,
hogy mindenki kezdte valahol. Ezt
vegyük tudomásul, próbáljunk neki
segíteni! 



Stiffl Béla Dániel TEB-es tagtársunk, aki
szabadidejét pályafenntartással tölti, és
elmondhatja, hogy a vonata már egy éve késik.
Persze, nem a “nagyvasúton” történik mindez,
hanem otthon, a kertben. Daninak ugyanis
három gyermeke, négy kutyája és kerti vasútja
van, az előbbiek miatt azonban folyamatosak a
pályahibák. Emellett igazi vasúti relikviái is
vannak, így fordulhatott elő, hogy leeresztett
sorompó fogadja a garázsajtónál.

Miért kezd az ember a saját kertjében kerti
vasutat építeni? Honnan jött ez az egész?
Először egy TT terepasztal építéssel
kezdtem. Ez az 1:120 méretarányú
kicsinyítés, egy régi NDK-s villanyvasút mai
verziója.

Ezt akkor tulajdonképpen úgy kell elképzelni,
mint ami a reklámokban a karácsonyfa alatt
közlekedik, ugye?
Így van. A kerti vasút nem gyakori formája a
modellvasutazásnak. Amivel én foglalkozom,
az a “G” méret, 1:22,5 méretarányú. Amikor
8 éve megtudtam, hogy fiam fog születni,
akkor elkapott a gépszíj: még egy gyerekkori
álmom nem vált valóra: építenem kell egy
terepasztalt.
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Vagy olyat, hogy a tűzoltó otthon direkt felgyújtja a kertet,
majd eloltja. Azért vannak jó kérdések ez ügyben.

Ezt hogyan kell elképzelni: hazamész, gyors hitvesi csók, a
gyerekeket megsimogatod, és már rohansz is ki a kertbe?
Vannak ilyen napok, igen.

Mitől függ? Vagy minden nap foglalkozol vele?
Nem mindennap. Igazából a család az előbbre való
mindenképpen, meg azért az időjárástól is nagyban függ.
Legutóbb mondjuk egész hétvégén otthon voltam, de
egyáltalán nem jutottam a kerti vasút közelébe, mert
egyszerűen vannak prioritások: ott van a kert is, amit
gondozni kell. Tehát nem csak a kerti vasutat kell PFT-
znem. 

Mi volt az első példány, amit kaptál?
Egy sárga gőzmozdony volt, két teherkocsival.

Tehát ez volt az induló szett része. Most hol tart az állomány?
Három szerelvényem van, a sárga mozdonyt feketére
festettem, mert úgy jobban tetszik, és lett hozzá még
személykocsi. Nemrég a feleségemtől születésnapomra
kaptam egy postakocsit is. De leginkább a vágányhálózat
bővült.

Milyen hosszú a vágányhálózatod? 
Negyvenhét méter.

Az azért nem csekély. Angliában ennek és az eggyel nagyobb
méretarányúnak is hatalmas keletje van, lehet látni videókat,
ahogy megy körbe-körbe. Láttam olyat is, amikor a kerti vasút
bemegy a házba, át a nappalin, és utána ismét kimegy a kertbe...
Ilyen nincs nálad?
Nincsen, de a feleségem azt mondja, hogy még mit nem,
majd a hűtőből viszi a sört nekem a nyugágyba. Ilyen
elképzeléseim nincsenek. Maximum a garázsba tudna esetleg
egy vágánykapcsolattal a közeljövőben beállni, hogy ne
kelljen minden egyes vasutazás után az állományt leszednem,
és fedett helyre vinni.

De ez a terepasztal még nem a kertben volt...
Az fél szobát vett igénybe a házon belül.

Feleséged mit szólt az ötlethez? Mert akkor
egy szoba lényegében kiesett. 
Így van, építenem kellett másikat.

Az rögtön megállapítható, hogy meglehetősen
elkötelezett vagy a téma iránt…
Valóban. 2010 óta vagyok aktív vasutas,
de én már óvodában tudtam, hogy
valahol, valamikor a vasútnál fogok
dolgozni. 

Sok óvodás szeretne a vasútnál dolgozni...
Csak nálam ez megmaradt.

De ez még nem jelenti azt, hogy feltétlenül
kerti vasutat épít az ember.
Nagy kertem, szép udvarom van, amit
mondjuk a kutyák túrnak-fúrnak, és
igazából én mindig szerettem volna mást
is kipróbálni a modellezésen belül. És az
volt a legelső löket, hogy az apósoméktól
kaptam egy startszettet. Igazából a fiaim
kapták, de mondtam, hogy ezzel apa
elkezd játszani. A harmadik gyermek
születésekor gyerekszoba lett a terepasz-
talos szobából, és akkor kiszorultam a
házból. Így kiköltöztem az udvarra
vasutazni. Az alapterepasztalomat elad-
tam meg elajándékoztam, a bevételből
finanszíroztam a kerti vasút javát. 

Feleséged könnyen elfogadta az új hobbid?
Nem tud napirendre térni afölött, hogy
egész nap nagyvasutazom meg melózom,
majd hazajövök és akkor még nekilátok
itt is építgetni a kerti vasutat. Időnként
egy-egy nagyvasúti relikvia is hazakerül,
azzal is foglalkozom. Mindig mondogatja,
hogy csak beteg elme lehet ilyen, mert
nem látott még olyat, hogy egy Tesco-
pénztáros hazamegy, és otthon még
nekiáll pénztárosat játszani. 





A Keletiben dolgozol, ott a környéken van egy étterem is, ahol
hasonló megoldással viszik ki az ételeket...
Így van, ez a Lakomatív étterem a Verseny utca 2. szám alatt.
Ott is ugyanez a méretarány.

Gondolom, a tulaj már régi haverod.
Igen, természetesen.

Van valami kooperálás, persze nem csak vele? Mennyire népszerű
ez a műfaj? 
Viszonylag kis közössége van hazánkban a kerti
vasutazásnak. Kerti vasútból is többféle létezik. Először is van
például az LGB, ez a negyvenöt milliméteres nyomtávú kerti
vasút. 

Ez van neked?
Igen. Akkor létezik a 184 mm-es nyomtávú ráülős verzió,
ami a Vasúttörténeti Parkban is közlekedik, ez az ún.
parkvasút kategória. A következő méret a bányavasút.
Vannak, akiknek rendes ötszáz milliméteres nyomtávú
csilléik meg bányavasúti mozdonyaik vannak. Ők még nálam
is elvetemültebbek, mert rendes vasúti sínekkel és talpfákkal
foglalatoskodnak otthon. 

Nagyot tévedek, ha azt gondolom, hogy ők valószínűleg
agglegények? 
Igen, a java agglegény, így van. Vagy már az.

Nem bírom magamban tartani, volt már olyanban részed, amikor
a kutyád a szájában egy pályaszakasszal fogadott?
Igazából négy kutya és 3 gyerek – velem együtt négy –
tiporja az egész állományt. Tehát bőven van fenntartási
munka. Ütközőbakot például csócsált már meg kutya. A
gyerekek rendszeresen a háromkerekű motorral szánkóznak
a pályán, úgyhogy nem egyszer volt már a nyomtávbővü-
lésem, illetve ívkivetődésem is a vonattal. A kutya is keresztül
szaladt az éppen haladó szerelvényen, és felrúgta, úgyhogy
előfordul ilyen A kétéves kislányom valamelyik nap a
postakocsira csücsült rá.

Ezek szerint egy kétéves gyermeket még elbír?
Nem üzemszerű, de hál’ Istennek kibírta, nem tört össze
semmi, de nem is használ neki.



Modellboltban lehet vásárolni, interneten is lehet rendelni, de
magánszemélyeknél is rá lehet bukkanni ilyenekre, akik
eladásra kínálják a sajátjukat. Ennek is megvan a maga piaca,
csak ritka.

Mi a következő vasútfejlesztésed?
Még a vezérléssel küzdök. Akkumulátoros üzemnek kell
lennie, mert a kutyák és a gyerekek miatt a pályatakarítás egy
nagyon nagy mumus. És a pályából szedett villany a
kontakthibák sokasága miatt igazából nem kivitelezhető: ha
kimegyek egy másfél órát játszani a vasúttal, ebből egy órát
csak a pályát takarítom.

Meglepne, ha nem lenne olyan megoldás, ami lekotorja, letisztítja a
pályát... 
Nekem még nincsen. Vagy építenem kellene egyet, vagy
pedig vásárolnom, de egy ilyen gépre körülbelül a teljes
fizetésem rámenne. Van rajta seprű, porszívó, polírozó,
mindez egy szerelvényen belül. Van olyan, ami úgy néz ki,
mint egy géplánc. De van olyan is, ami inkább egy dobozra
hasonlít, vagy egy egyszerű teherkocsinak álcázzák. 

A gyerekkori álmodban kerti vasút is szerepelt, vagy inkább csak a
klasszikus terepasztal?
A klasszikus terepasztal, akkor még nem tudtam, hogy
vannak ilyen lehetőségek. Általában a kis méretaránnyal
kezdi mindenki, mert kis helyen több mindent lehet
megépíteni. És ahogy idősödik az ember, ahogy romlik a
látása, úgy nagyobb valószínűséggel vált nagyobb méretre:
két év után jön a H0-s, aztán van, aki áttér erre a G-re. Van,
aki így gondolkozik, van aki gyűjt mindent. Van aki egész
életében kitart egy méretarány mellett. Változó, nagyon széles
a paletta.

Nem lenne olcsóbb szemüveget venni?
Valószínűleg szemüveget venni olcsóbb, igen.

Mikor lépsz újabb szintet? Nyolc évvel ezelőtt
megvalósítottad a terepasztalt, ami a
gyerekkori álmod. Aztán következett a kerti
vasutazás. Ez utóbbi mikor is kezdődött?
Már lassan két éve. 

Akkor van még pár jó éved ezzel, aztán jöhet
a ráülős parkvasút?
Így van, arra a feleségem szeretne
rábeszélni. Szerinte annak már lenne
értelme, mert akkor belépőt lehetne
szedni, és nem csak vinné a pénzt.

Ha a feleséged benne van, akkor lehet, hogy
ki kellene használni ezt a pillanatot. Meg
tudnád csinálni?
Nem lenne vele különösebb gond. Csak
ezen a szinten már minden sajátkezű
építést kíván, a pálya zártszelvényből meg
szögvasból épül, épp ezért a jelenlegi
anyagárak mellett kissé zsebbe nyúlósabb
a téma. De az még úgy nem vonz.
Szerintem az még időigényesebb, mert a
kerti vasút esetében az ember beszerez 
 egy gyári vagont, mozdonyt, vagy bármit
az ebay-ről, vagy internetes vásárlással,
aztán futtatja otthon a boltban
megvásárolt vágányhálózaton. Ez így még
mindig másabb, mint hogy nekiálljak
hegesztgetni, fúrni-faragni, anyagokat
összeszedni, Tüzépen vásárolni. Meg
szakértelmet is kíván.

Az nyilván megvan. 
Valószínű. 

A jelenlegi pályát például online vetted? 
Igen. 30 centis darabokból áll össze a
pálya, lehet venni különböző vágány-
mezőket, különböző típusúakat és
hosszúságúakat, de a java 30 centis
ívekből meg egyenesekből áll. 



A kerti vasutadban mennyi munkaórád van? Egy héten mennyit
foglalkozol vele átlagosan?
Átlagosan igazából csak pár órát. Egész télen nem tudtam
hozzányúlni, tehát ha ezt nézzük, akkor elég csekély az
időráfordítás. De volt olyan hétvége, amikor két fél napot
biztos, hogy elgurigattam rajta a szerelvényeket. Mellette
gazolok, a régebbi típusú pályát újabbra vagy hosszabbra
csereberélgetem, hogy ne csak 30 centis darabok legyenek.
Mindig van mit csinálni rajta, épületeket is szeretnék mellé
telepíteni, hogy díszesedjen. Végülis a feleségem jobban
preferálja ezt a kerti vasutat, mert ezzel is szépítem az udvart
vagy a kertet.

Érthető. Nem mellesleg viszonylag keveset vagy bent, nem nézel
meccset, stb...
Így van, nem járkálom össze a konyhakövet, hanem kint
vagyok a kertben. Meg a gyerekekkel is jó elfoglaltság.
Kimegyünk, ők belepakolják a teherkocsiba a kis
matchboxaikat, és akkor lehet együtt játszani: az egyik
állomásról a másikra átvisszük az autókat.

A gyerekek megőrülnek érte, nem?
A két kisebb mindig a nyakamban van, ha elkezdek kerti
vasutazni, a nagyobbik már nem annyira. Ő már 8 éves, így a
számítógépes világ felé fordul mostanában, mikor mondom
hogy menjünk ki, akkor már inkább bent maradna.

Ő viszont a számítógépen keresztül lehetne akár forgalomirányító
is, nem? 
Ha lenne ilyen rendszerem, biztos ebben is lenne ráció, de
jelenleg még a vezérléssel küzdök. Egyelőre még csak
potméter meg kapcsoló van a vonaton, manuálisan elindítom
meg megállítom, és ennyi. Majd idővel szeretnék wifis vagy
valami rádiótávirányítású vezérlést is, amit akár egy
applikáción keresztül is lehetne majd használni. Akkor
döntöttem el, hogy kell a rádióvezérlés, mikor egy tengellyel
siklott az egyik kocsi, én pedig elkezdtem kergetni a vonatot,
mint a libát, hogy megállítsam. Igenám, de közben a kinyíló
kertkaput is sikerült lefejelnem. Ott, a kertkapu után hasított
a fejembe a gondolat, hogy rádióvezérlést kellene inkább
kiépítenem.

Ha valaki ezt az interjút olvasva
ellenállhatatlan késztetést érezne egy
ugyanilyen negyvenhét méteres kerti vasút
építésére, akkor az körülbelül mennyi idő alatt
készülne el?
Igazából tavaly nyár eleje óta építgetem.
Nekem egy év volt, ami az anyagbe-
szerzéstől és az anyagi forrásoktól függ.
Szerintem van, aki két hét alatt is össze
tudná ezt hozni. Ha a keret engedi, akkor
biztos, hogy hamarabb is meg lehet
csinálni. Széles a paletta, hogy ki mit
szeretne. Nekem csak egyszerű egyvágá-
nyos vonalam van, a két végén vissza-
forduló hurokkal, középen egy három-
vágányos állomással. Egyelőre így elég, de
távlati tervem az, hogy a hátsó kertbe még
egy állomást építek, és akkor majd két
állomáson tudunk játszani.

Hány ezrelékes a legnagyobb emelkedőd?
Törekszem arra, hogy nulla legyen, mert
igazából nem dimbes-dombos vasutat
szeretnék, bár már elgondolkoztam rajta,
hogy egy kis kerti patakocska meg egy kis
hidacska azért elég jól mutatna.

Na ugye...
Igen, azért egy kis csobogó fölött átívelő
híd azért jól tud kinézni. De a fiúk is
győzködnek, hogy építsek aluljárót is,
mert akkor a vonat alatt lehetne
matchboxozni.

Van azért fejlesztési lehetőség, még az Alpokot
is gyorsan felhúzhatod a kertben...
Igen, a feleségem is mondta, hogy a
magaságyás köré is simán fölmehetne a
vonat. Azt feleltem, hogy jó, rendben, ha
nem bánod, hogy havi 60 meg 100
ezreket költök rá. Akkor persze, miért ne?



Sorompód lesz, hogy egy kicsit a TEB-es oldalról is beszéljünk?
Már van. Egy igazi életnagyságú sorompó van a kertemben. 

És a kerti vasútban?
Abban is. Majd a vonat fogja vezérelni a sorompót.

Egy igazi sorompó is elfér a kertben? Mekkora az a kert?!
Nagy, húsz méter széles, és százötven méter hosszú.

Az igen, és a kapunál van ez a sorompó?
Nem, a garázsbejárónál.

Ha bemész kocsival, akkor rendesen föl kell nyílnia?
Így van.

Mik vannak még abban a kertben?
Van még egy rövidített árbócú főjelzőm, és egy
pályafelszámolás után nemrég beszereztem egy tolatásjelzőt
is. Már világít kéken, már csak szépen le kell festeni. 

Van, ahol kerti törpe van, nálad meg vasúti törpe...
Így van: vasúti kerti törpe. A vonat azt is vezérli majd:
amikor a tolatásjelző felé halad, akkor “szabad a tolatás”
állásába áll, amikor elhalad mellette a vonat, és visszafordul a
hurokban, akkor meg a “tilos a tolatás” állásába fog állni. A
vezérlést egy kisebb Domino-kezelőpulttal akarom majd
megoldani, hogy szakmába vágjon az egész. Az álmom, hogy
a későbbiekben automatizált üzemet alakítsak ki, de azért
megmaradjon a játék lehetősége is.

Egy ideje már kerülgetjük a témát, egy
mozdony mennyibe kerül?
Itt is különböző kategóriák léteznek.
Vannak startszettekből származó
mozdonyok, meg vannak az egyéb,
expert-típusú felsőkategóriás mozdonyok.
Lényegében egy mozdony, akár ugyanaz
a típus, a különböző felszereltség, illetve
kidolgozottsági szint függvényében 35-
40 ezer forintba is kerülhet, de akár
háromszázezerbe is. Mindkét esetben
lényegében ugyanaz a mozdony, csak a
kidolgozottságban, a matricázásban, a
felszereltségben van eltérés. Hangot is
adhat, füstölhet is, lehet rádiótávírányí-
tású is, vagy lehet analóg, mint az enyém:
tekeri az ember a potmétert, oszt megy.

Felteszem, gyakran jönnek hozzátok
vendégek...
Mindenki kérdezi, hogy mikor megy a
vasút. A kedvenc kérdésem az, hogy “ez a
vonat mennyit késik?” És amikor mondom,
hogy már most egyéves késésben van,
akkor kicsit megnyugodnak.

Nyilván mindenki szeretné, ha beindítanád...
Igen, de hál’ Istennek még sokakat le
tudok róla beszélni, hogy a vezérlés
hiánya miatt a vasút egyelőre még nem
tud menni. Mindig mondom, hogy
vágányzár van.

De miért kell lebeszélni a vendégeket róla?
Nem lenne jó, ha akkor is menne a vasút?
Egyelőre még macera előszedni, meg
tényleg a vezérlés miatt az
akkumulátorokat még csak most
szedegetem össze. Mostanság fog majd
elindulni jobban az üzem, mert a
pályaépítés meg a többi dolog beszerzése
miatt aktív üzemben még nem tud menni
az állomány.
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A „többlettudás elismerése” munkacímű,
illetve a mentori rendszer kialakítását célzó
közösen támogatott folyamat állásáról a TEB
Igazgatósággal régóta azonos állásponton
vagyunk, ennek ellenére nem látjuk a
bevezetés irányába elmozdulást.
A munkaerőgazdálkodással kapcsolatos
álláspontjuk a megbeszélésen kiforrottnak
tűnt a kérdésben, nem akadályozzák, de
plusz forrás erre nincs a MÁV büdzséjében,
a bértömeggazdálkodás adta lehetőségekkel
élve, helyben oldják ezt meg a
jogkörgyakorlók.
Sajnos ugyanezt a kevéssé elfogadható
reakciót kaptuk a biztosítóberendezési
specialista és a magas szintű erősáramú
szaktudás elismerését célzó javaslatunkra is.
Mint már többször rámutattunk, a
bértömeg-gazdálkodás „mindenhatósága”
véleményünk szerint erre a szakmára nem a
legmegfelelőbben alkalmazható rendszer, és
újabb erőpróba elé állítja az amúgy is
siralmas TEB foglalkoztatási gyakorlatot.
Kevéssé veszi tudomásul a HR szakmai
vezetés, hogy nagyon közel járunk a
rendszer összeomlásához, a vonatforgalmat
zavaró hibák egyre nagyobb részben biztosí-
tóberendezési, illetve erősáramú okokra
vezethetők vissza. 

Szinte naponta megáll a vasút – jellemzően
az elővárosi közlekedésben – a TEB
szakterületet érintő hiányosságok miatt, és
ezekre a kihívásokra a bértömeg-
gazdálkodás akkor sem adna biztos
megoldásokat, ha a technológiai létszámnor-
mák meghatározására a szakma alapvető
protokolljainak betartásával került volna sor.
Birtokunkba került az egyik főnökség
szakmai előírásait figyelembe vevő
létszámterv, ami a készítés időpontjában
���%-os létszámhiányt állapított meg az
ideális karbantartási norma előírásaihoz
képest, ez több mint elkeserítő, inkább
döbbenetes.

A rendelkezésre állás újragondolását is egyre
sürgetőbb feladatnak tekintjük, ebben a
témakörben sincs radikális szakmai
különbség a munkáltató és közöttünk, más
kérdés, hogy van-e valóságos akarat ennek
megvalósítására, hiszen anyagi háttér
átalakítása nélkül ez sem fog menni.
Adalékként nemrég kaptuk meg a
munkaerőgazdálkodás jelentését, eszerint a
készenléti – és rendkívüli munkavégzési –
óraszám ismét növekedett, egyre kevesebbet
tölthetnek kollégáink családjukkal, szabad-
idejüket szabadon felhasználva. Nyilván ez
nem lehet cél, de mint tudjuk, a dolgok
összefüggnek: ha egyre kevesebben vagyunk,
az adott munkát (rendelkezésre állást) csak
egyre növekvő óraszámmal tudjuk ellátni,
egyszerű a számtan.
A VDSzSz Szolidarítás a továbbiakban is
szakmai alapokon kíván érdekvédelmi
témákban haladni, nem szeretjük a „nincs
hozzá forrás”, illetve az „üres a padlás”
kifejezéseket, amit az egyeztetésen többször
volt alkalmunk hallani – és nem a
szakszervezeti oldalról.

Bodon Gábor, TEB tagozatvezető

2023-ban először került
sor szakmai egyeztetésre a
munkáltató és a VDSzSz
Szolidaritás között. 
A javasolt témaköröket
úgy állítottuk össze, hogy
azok a szakmai problé-
mákra összpontosítsanak.



60 dkg csirkemáj
40 dkg kacsazsír
2 db babérlevél
1 ek. majoranna
2 tk. kakukkfű
só, bors ízlés szerint
3 fej hagyma
3 gerezd fokhagyma

Hozzávalók:

KONYHANYELVEN
NOVÁK VIKTORRAL

Novák Viktor
szakszervezetünk
pályavasúti területi
vezető ügyvivő-
helyettese, aki
szabadidejében - az
önvédelmi sportok
mellett - a konyhában is
otthonosan érzi magát.
Rovatunkban receptjei
közül válogatunk!
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CSIRKEMÁJ PÁSTÉTOM

A csirkemáj pástétom nagyon jó alternatíva lehet, ha vendégeket várunk, mivel
előételként is kínálhatjuk, de reggelire és vacsorára fogyaszthatjuk. Könnyen
elkészíthető - nem mellesleg pénztárcabarát is. Ízesíthetjük még akár
bazsalikommal és rozmaringgal, használjuk bátran a zöldfűszereket. Jó étvágyat
kívánok!

Elkészítés:

A csirkemájat megtisztítjuk, majd szeletekre
vágjuk. A hagymát kockára vágjuk és beletesszük
az előzetesen megolvasztott, felhevített zsírba. A
fokhagymát apró kockára vágjuk, majd a kés
pengéjével összenyomkodjuk, picit megsózzuk, és
a hagymára tesszük. 

Hozzáadjuk a májat és együtt pirítjuk, majd
rátesszük a babérlevelet és a majorannát. Miután
a csirkemáj elkészült (kellően puha), sózzuk,
borsozzuk, babérleveleket kivesszük, és krémesre
turmixoljuk. Tárolóedénybe rakjuk, kihűtjük, és
a hűtőbe tesszük tálalásig.
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Bakóné Molnár Gabriella, akinek 2022. április ��-én Vince néven kisfia,
Baksa-Joó Anett, akinek január �-én Dominik néven kisfia,
Bányainé Erős Emese, akinek december �-án Zoé Flóra néven kislánya,
Bényei Molnár Beatrix, akinek január ��-án Leila néven kislánya,
Bróz Csaba, akinek december �-án Ádám néven kisfia,
Dudás Ferenc, akinek január ��-én Noel néven kisfia,
Fodor Ferenc és Török Orsolya, akiknek január ��-án Dávid néven kisfiuk,
Hegedűs Zoltán, akinek január �-én Mira néven kislánya,
Hornyák Gyula, akinek január ��-én Eliot Bence néven kisfia,
Horváth Richárd, akinek január �-án Laura Vivien néven kislánya,
Kerek Zsolt, akinek december ��-én Bianka és Jázmin néven kislányuk,
Kereszt-Kovács Barna, akinek december �-án Kamilla néven kislánya,
Koi Erik, akinek december ��-én Hella néven kislánya,
Koroknai Tamás Zoltán és Koroknai Tamás Zoltánné, akiknek december �-án
Nikoletta néven kislányuk,
Marinó Péter, akinek január �-án Mira néven kislánya,
Nagy Zsolt, akinek január ��-én Zsolt Dominik néven kisfia,
Németh Zsolt, akinek február ��-én Botond néven kisfia,
Orbán Zoltán, akinek február ��-án Zalán néven kisfia,
Polyák Molnár Anikó, akinek november ��-én Máté néven kisfia,
Sutus-Rutkai Viktória, akinek január ��-én Ajsa néven kislánya,
Tokai Tamásné, akinek 2021. augusztus ��-én Tamás néven kisfia;               
 2022. november ��-án Zsuzsanna néven kislánya,
Tóth Ferenc, akinek február �-én Előd néven kisfia,
Tóth Sándor, akinek december ��-án Noé néven kisfia,
Tóth Zoltán, akinek február �-én Dominik néven kisfia,
Vajda-Virág Judit, akinek december ��-én Zsombor néven kisfia,
Vörös Mariann Inez, akinek október ��-én Emese néven kislánya született.

ALÁBBI TAGTÁRSAINKNAK GYERMEKÜK SZÜLETETT, 
EZÉRT GYERMEKVÁLLALÁSI TÁMOGATÁSBAN RÉSZESÜLTEK:

Gratulálunk és sok boldogságot kívánunk!
A támogatás a gyermekvállalási támogatási kérelem

benyújtásával igényelhető, a gyermek születési anyakönyvi
kivonatának másolatával. Ha mindkét szülő tagunk, 

akkor a támogatásra természetesen mindketten jogosultak. 
A támogatás mértéke 40.000 forint.
További információ és igénylőlap:
www.vdszsz.hu/szolgaltatasaink


